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ODBE: A teljes ágazat jó 
évet fog zárni 2022-ben

AZ ORSZÁGOS DOHÁNYBOLTELLÁTÓ (ODBE) REKORDÖSSZEGET, VÁRHATÓAN HÉTMILLIÁRD FORINTOT 
FIZET MAJD BE AZ ÁLLAMKASSZÁBA. A NEHÉZ GAZDASÁGI HELYZETRŐL, AZ ODBE HELYZETÉRŐL, 
VALAMINT A JÖVŐ ÉVI VÁRAKOZÁSOKRÓL IS BESZÉLGETTÜNK AZ ODBE IGAZGATÓIVAL, JÁSZTER 

CSABÁVAL ÉS PEHO ÁRPÁDDAL.

SZÖVEG: TOBACCO FOTÓ: SZABÓ RÉKA

Idén januárban találkoztunk utoljára, amikor 
egyebek között az egységcsomagolásról, a koro-
na vírus hatásairól, valamint az ODBE karrier-
portál elindulásáról beszélgettünk (interjúnk 
a Tobacco 2022/02-es számában olvasható). 
Ma már meglehetősen más témák foglalkoztat-
ják a közvéleményt és a trafikosokat, például 
a közvetlen szomszédságunkban zajló háború, 
a magas inflációs környezet és a nehéz világgaz-
dasági helyzet. Hogyan hatottak, hatnak ezek 
a körülmények az ODBE működésére?
Jászter Csaba: A februárban kitört háború mind-
annyiunkat megdöbbentett, és érthető módon ag-
godalommal követtük az eseményeket. A kezdeti 

sokkot március elején azonban felülírta a segíteni 
akarás. Láttuk a híradásokban, ahogy emberek 
milliói kénytelenek elhagyni az otthonukat, 
köztük kárpátaljai magyar családok tízezrei. Kol-
légáink a logisztikai központokban saját maguk 
kezdtek el gyűjtést szervezni a háború elől mene-
külőknek, minek eredményeképpen közel másfél 
millió forint értékű tárgyi eszközt (tisztítószer, 
tartós élelmiszer stb.) tudtak vásárolni és szállíta-
ni a határ menti településekre. Biztosan mond-
hatom, sosem voltam még büszkébb arra, hogy 
ennél a cégnél ilyen kollégákkal dolgozhatok, 
mint amikor láttam azt a rengeteg árut, amelyet 
éppen pakoltak fel a tehergépkocsikra.

Peho Árpád: Mindezek mellett az ODBE mint 
vállalat több tízmillió forinttal támogatott határ 
menti településeket, civil és egyházi szervezete-
ket. Köszönet illet minden önkéntest, hivatásost, 
civilt és rendvédelmi dolgozót, akik máig a hely-
színen dolgoznak, és segítik a menekülőket.

Az infláció kikerülhetetlen témának tűnik 
– önök mit tudtak tenni ebben a helyzetben? 
Például volt-e, vagy lesz-e szükség leépítésekre 
az ODBE-nél?
P. Á.: Az elmúlt években rengeteg olyan projektet, 
fejlesztést hajtottunk végre, amelynek köszönhe-
tően jó ideje stabil a nálunk dolgozók létszáma. 
Jelen pillanatban nem látunk olyan körülményt, 
amely miatt leépítésekben kellene gondolkod-
nunk. Ám ha csak az elmúlt időszakot vesszük 
figyelembe, bármikor jöhet egy senki által nem 
várt esemény, amelynek következtében újra kell 
gondolnunk a vállalati stratégiánkat.

J. Cs.: Ilyen esemény volt például az elszabaduló 
infláció, amely ugyan sok összetevős, de végső 
soron a munkavállalót a nap végén az foglalkoz-
tatja, hogy nyugodtan ki tudja-e fizetni a rezsit, 
a számláit, és fenn tudja-e tartani a megszo-
kott életszínvonalát. Éppen ezért az év eleji két 
számjegyű béremelést követően – augusztusban 
– újabb rendkívüli béremelést hajtottunk végre.

Ahogy az iparág és a kiskereskedelem szerep-
lőit, minden bizonnyal az ODBE-t is érintette 
a működési költségek drasztikus megemelkedé-
se. Mit tudnak tenni ennek mérséklésére?
P. Á.: Úgy látjuk, hogy ez a gazdasági helyzet 
még az elkövetkezendő pár hónapban biztosan 
velünk marad. Az energetikai szűkösség – változó 
formákban – pedig a következő évekre is jellem-
ző lehet majd, így a vállalati terveinket is ennek 
megfelelően állítottuk össze. Előre soroltunk 
olyan beruházásokat, melyekkel minél hama-
rabb jelentősen csökkenteni tudjuk a fosszilis 
energiahordozók használatát, és hosszú távon 
fenntartható, alacsony szén-dioxid-kibocsátású 
nagyvállalattá tudunk válni. Az elmúlt években is 
jelentős összegeket fordítottunk részben energe-
tikaihatékonyság-fejlesztési projektekre, részben 
a CSR-programunkon keresztül zöldkezdeménye-
zések támogatására. Ezeket jelentősen növelni 
fogjuk, valamint új akciótervet is készítünk az 
elmondottak megvalósítására.

Az év végéhez közeledve, hogyan látják az ODBE 
és a dohánypiac idei teljesítményét? Mi várható 
2023-ban?
P. Á.: Ugyan a végleges számok csak a jövő év első 
negyedévében lesznek láthatók, de az jó eséllyel 

kijelenthető, hogy a teljes ágazat jó évet fog zárni 
2022-ben. Mindez azzal is fog járni, hogy az ODBE 
rekordmértékű koncessziós díjat fog az állam 
részére fizetni. A sajtóban gyakran tévesen – vagy 
egyáltalán nem – jelenik meg, de itt szeretném 
tisztázni, hogy már a tavalyi évre vonatkozóan is 
több mint három és fél milliárd forint koncesz-
sziós díjat fizettünk az államnak. Az idei évre vo-
natkozóan hozzávetőlegesen hétmilliárd forintot 
fogunk befizetni az államkasszába.

J. Cs.: A következő évi várakozások megválaszo-
lása összetett feladat, hiszen több olyan tényező 
befolyásolja a jövő évi dohánypiaci tevékeny-
séget, melyekkel korábban nem volt dolgunk. 
Az Ukrajnában zajló háborútól kezdődően az 
energiapiaci változásokon és a kibertérben zajló 
egyre gyakoribb támadásokon át egészen a már 
említett, a korábban megszokott mértékűnél jó-
val magasabb inflációig. Ezek a tényezők komoly 
hatással vannak már most is minden dohánypiaci 
szereplőre. 

Minden kiskereskedő tapasztalja a megnöveke-
dett rezsiköltség hatásait. Véleményünk szerint 
lesznek köztük kifejezetten nehéz helyzetbe 
kerülők, sőt olyanok is, akik szüneteltetni fogják 
a koncesszió gyakorlását, adott esetben be is 
fejezik a működésüket. A mi stratégiánk egyik 
fő pillére továbbra is az, hogy a kiskereskedőket 
kiszámíthatóan, hatékonyan, rugalmasan és 
problémamentesen szolgáljuk ki, valamint olyan 
projekteket valósítsunk meg, melyek eredménye-
képpen az elégedettségük növekszik. Az ODBE-től 
megszokott magas szolgáltatási színvonalra és jó 
partneri hozzáállásra továbbra is számíthatnak. 
Ez a mai körülmények között érték.

További pozitív hír számukra, hogy bár – a kor-
mányzati célkitűzésekkel egybevágóan – várako-
zásaink szerint csökkenni fog a fogyasztás (kb. 
3-3,5 százalékkal), értékben növekedés várható. 
Ez egy átlagos forgalmú trafik esetében csak 
jövedéki dohánytermékek vonatkozásában az idei 
évhez képest legalább 1,5 millió forint többlet-
fedezetet jelent, ami az összes trafikra vetítve  
9 milliárd forint növekedést eredményezhet 2023-
ban. Ez valamelyest ellensúlyozza a jövő évben 
várható költségnövekedést.

A termékportfólió tekintetében számítunk mi-
nimális átrendeződésre a fogyasztási dohányok 
és a hevítéses dohánytermékek javára. Ezzel 
egyidejűleg a dohányipari beszállítók magasabb 
visszatérítésre, a központi költségvetés pedig 
magasabb koncessziós díjbevételre és magasabb 
jövedékiadó-bevételre számíthat. 

Peho Árpád, 
Jászter Csaba
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